
ГОДИНА XXXVII. ЦЕТИЊЕ, у суботу 19. јула 1908. БРОЈ 43
Ц и ј к н а :

3» Црну Гору на годину 8
Круна. на пл године 4 круне.
За Аустро-Угарску, Босну и

Херцеговину на годину 12 кр. 
на по годиие 6 круна.
За свеостале зеиље годишње 

20 франака у алату, на по го- 
двне 10 франака у злату.

Иретплата се прима само у
Г0ДИШН.ИМ иполугод. роковима. 

Поједини број 20 пара.

ГЛАС IIГН0ГП1Ч11
ЛИСТ ЗА ИОЛНТИКУ II КЊИЖЕВНОСТ

Претплата се шоље поштап- 
ском упутницом, само и непо- 
средно адинпистрацији „Гласа 
Црногорца1' на Цетиње, а коме 
је наручнијс, г. Вељну Рамада 
новићу, К. Ц. агенту у Котор.
Дописи се шаљу Уредниипву. 

Рукониси се не враКају.
За огласе плаћа се: ла сва- 

ку ријеч или за број од пет 
цифара по 4 паре за први 
пут, а за свакн ди.ки пут по 
2 паре.

Власник: Државна Штампарнја Излази суботом Одговорни уредник: Филип Јврговић.

СЛУЖБЕНИ ДИО

ми
НИКОЛА I
по милости Божјој 

КЊАЗ И ГОСПОДАР ЦРНЕ ГОРЕ
На приједлог Нашег Министра Војног

рјешавамо:
да се капетан Рисго Љумовић, шеф 

интендантског одсјека министарства вој- 
ног, стави на расположен.е војног ми- 
нистра.

Наш Министар Војни нека изврши овај 
указ.

Цетиње 16. јула 1908 г.
НИКОЛА с. р.

Министар Војни, Генерал-ађутант,
бригадвр Мигар Мартиновић с. р.

НЕСЛУЖБЕНИ ДИО

Дворсие и диплвматсне вијести

— Њ. Кр. В. Господар и Њ. Њ. 
В. В. Књагињице Ксенија и Вјера 
били су у уторник на Крушевцу 
код Њихових Височанстава Књаза 
Мирка и Књагиње Наталије, одакле 
су се сјутрадан вратили на Цетиње 
са Њеним Краљевским Височан- 
ством Књагињом Миленом, која се 
од недјелте тамо налазила.

Синоћ, поводом имендана Ње- 
ногКраљ. Височанства Књагиње Ми- 
лице, била је престоница зарана 
искићена заставама, а војна музи- 
ка свирала је у вече пред Дворцем 
Њ. Кр. В. Књаза Нашљедника и 
обишла варош свирајући. Данас, 
у 1О'/2 сати прије подне, одржато 
је у манастирској цркви свечано 
благодарење, на коме је чинодјеј- 
ствовао Високопреосвештени Ми- 
трополит г. Митрофан са мјесним 
свештенством, а присуствовали су: 
Њ. Кр. В. Књаз Господар, Њ. Кр. 
В. Књаз Нашљедник, Њ. Њ. В. В. 
Књагињице Ксенија и Вјера и Књаз 
Петар, г. Штајн, царско-руки от- 
правник послова са госпођом, г. 
пуковник Потапов, царско-руски 
војни агент, са госпођом, министри, 
државни великодостојници, офи- 
цирски кор и чиновништво у Г1ОТ- 
пуној паради и много грађана. По- 
слије благодарења пуцали су са „Та- 
бје“ топови, а војна музика свирала 
је пред Дворцем Њ. Кр. В. Књаза 
Нашљедника, гдје је по уобичаје- 
ном церемонијалу слиједило чести- 
тање, у коме су узели учешћа и 
чланови дипломатског кора са го- 
спођама. Вечерас биће варош осви- 
јетљена.

У недјељу, 13. ов. м., био је у 
Двору Њ. Кр. В. Господара свеча- 
ни дине у част новонаименованог 
италијанског посланика г. барона 
Сквитија.

— Прошле недјеле и овога че- 
твртка Њихова Краљевска Висо- 
чанства Књаз Нашљедник и Кња- 
гиња Нашљедниковица давали су 
дине у част чланова дипломатског 
кора и њихових госпођа.

— Њ. Пр. Ахмед Февзи-паша, 
овд. царско-турски посланик, отпу- 
товао је јуче у Цариград. Послове 
посланства до његова повратка 
• ошиће г. секретар посланства I а- 

; ат-бег.
Г. мајор Рубан од Серван, кр. 

италијански војни аташе на Це1И- 
н>у, стигао је на Цетиње у прошлу 
недјељу.

ЗАПИСНИК XIII РЕДОВНЕ СЈЕДНИЦЕ
ЦРНОГОРСКЕ НАРОДНЕ СКУПШТИНЕ

држане 23. јануара 1908. год.
Предсједавао предсједник

Лабуд Гојнић 
Секретар

Крсто Поповић

Почетак у 3 сата послије иодне.
Од стране Књ. владе присутни г. г. 

министри: унутрашњих дјела Војводић, 
војни Мартиновић и фин. и грађевина 
Вукотић.

Предсједник: отвара ХћП редовну 
сједницу.

Секретар Т ата р: Чита у изводу мол- 
бе и жалбе, каиме: Спасоја К. Ћетко- 
вића из Подгорипе, Ђока Н. Митровића 
и Михаила П. Божовића, оба из истог 
мјесга и Анђе Ђ. Ражнатовић из Мра- 
цељи.

Даље чита нриједлог М. Татара и И. 
Јовићевића по молби Крцете М. Вујо- 
вића, командира с друштвом из Жупе 
Добрске односно израде пута Добрска 
Плоча Крњичка Каменица, и пријед- 
лог В. Пајовића и Митра Миличковића 
за израду пута Спуж- Ћелија Пиперска.

И најпослије чита изјаву г. министра 
унутрашњих дјела за одговор на интер- 
пелацију Ст. Булатовића и С. Драговића 
односно преграде ријеке Мораче на „Гра- 
дини“.

Прелази се на дневни ред.
П р е д с ј е д н и к напомиње, да је од- 

сутан г. мннистар-предсједник, те да се 
с тога прелази на 2. тачку дневног реда.

Министар унутр. дјела В о ј в о д и ћ 
одговара на интерпелацију Крста Попо 
вића односно давања коицесије Д. Ми- 
стури од стране начелника санитета за 
држање апотеке у Подгорици. Напоми- 
ње, да је још 26. новембра прошле године 
добио жалбу противу поступка г. д-ра 
Перазића начелника санитетског одје- 
љења, због издавања анотекарске до- 
зволе г. Д. Мистург, у Подгорици. Вели, 
да је исту тужбу а ради одговора о 
истинитости жалбених навода спровео 
г. д-ру Перазићу, од ког је добио из- 
вјешће: да је дао апотекарску дозволу 
г. Мистури, пошто није имало конкурента 
у смислу 12. Санитетског Зборника а на 
основу чл. 12. т. в. основног државиог 
закона с тим, да накнадно има пријећи 
у црногорско иоданство из разлога, што 
је, по њетовом мишљењу изгубила за- 
коном признату важност концесија из- 
дата пок. Н. Сундечићу, бив. аиотекару 
у Подгорици, његовом смрћу, а пошто 
након себе није оставио дјеце и жена 
му се преудала — те да његов браг г. 
Д. Сундечић, инжињер у Русији, може 
бити насљедник масе а никако проду- 
жити право дато брату му пок. Н. Сун- 
дечићу у погледу апотекарске радње. 
Даље вели, да је својим актом од 11. 
децембра прошле године број 7202. обу- 
ставио важност ове концесије до ко- 
начног ријешења односног спора. Напо- 
миње, да му се послије тога пријавио за 
дозволу г. М. Лалић, апотекар у Бару с 
апелом на чл. 12. реченог Зборника и 
да је по томе затражио мишњење Сани- 
тетског Одјељења, након чега ће, вели, 
донијети своје коначно ријешење имајући 
у виду позитивне земал>ске закоие.

Интерпелант пои К. Поповић не 
задовољава се потиуно са министровим 
одговором. Вели, да је пок. Н. Сундечић 
као свршени фармациста још г. 1897. 
добивши концесију отворио апотеку, коју 
је особито у доцније вријеме био тако 
уредио, да је ока у свему одговарала 
прописима и правилима санитетске струке. 
Смрћу, вели, пок. Н. Сундечића конце- 
сија је пренешена на супругу-удову, која 
је данашњему закупнику апотеке г. Ми- 
стури, из Спљета, дала иод закуп за 5 
година до 1911. год., а го је до оног 
времена, до ког би се рачунало да би 
могао који од синоваца пок. Н. Сунеде- 
чића дорасти да свог стрица насли еди 
у држању апотеке. Указује на немило- 
срдно разасипан.е заоставштине пок. Н. 
Сундечића од стране његове удове узрок 
чега ова је и одстрањена од права на 
дал.е уживање заоставштине, а за насљед- 
ника ове признат је други син прота 
Јована Сундечића, Душан и његов 1 дјеца.

Дал.е указује на уговор склопљен о 
на]му апотеке и вели, да на основу 9. 
тач. његове, у случају смрти удове, пли 
ма чега што би произашло са стране 
ове, уговор важи и за респективне на- 
сљеднике заоставштине, ушљед чега је 
и дат закун истом Мистури и на даље, на 
пЈГОје овај иристао,али се на све начине 
стао старати да се дочепа концесије и у 
томе брзо усиије, јер начелник санитета г. 
Перазић и против одредбе чл. 12. Сани- 
тетско!' Зборника и против постојеће 
праксе т. ј. без конкурса од 1. новембра
1907. тодине дао је концесију Динку 
Мустури и зато је овај престао плаћати 
закуп Сундечићу по уговору, па и ако 
живи у кући ис.ога и продужава радити 
па капитал Сундечића. Цитира чл. 12. 
Саиитетског Зборника и на основу њега 
налази да је концесија посве незаконита, 
будући да је Мисгура страни иоданик. 
туђе вјере и народности, па се чуди г. 
министру унутрашњих дјела, зашто се 
није отворено изјаснио, да не може ни 
ријечи бити о једпој таквој концесији, 
као и то, да ће шефа санитета који је 
у овом незаконито поступио и погазио 
јасна законска наређен.а, правила и при- 
ватна права појединаца, подврћи казни 
коју је заслужио. Напомиње, да ће у 
овом смислу могивисати прелаз на днев- 
ни ред.

Мин. унртр. дјела Војводић мисли, 
да се доста изјаснио кад је казао, да је 
важност концссије суспендована до ко- 
начног рје1пен.а.

С. В у л е т и ћ вели, да је овдје у пи- 
тању закон а никако не личности и да 
не треба ове штитити већ закон. Налази 
незаконитост у овом послу и задовољио 
би се само тако, кад би г. министар из- 
јавио, да се концесија незакоиито дата 
Мистури као таква поништава сасвијем, 
а да се онај који је оваку незаконитост 
учинио подвргне одговорности. Мисли и 
он да Сундечић мора изгубити конце- 
сију његова брата, али је вели требало 
написати копкурс ге позвати компетенте 
да се пријаве за концесију нодгоричке 
апотеке и дати ју оном нашем државља- 
нину, који буде изнио најбоље услове за 
то, а не даги ју испод жита и туђем 
поданику па још и Несрбину на сигурно 
и Несловенину, јер га презиме Мистура 
за таквог издаје, чиме је закон очито 
погажен. Док се, вели, концесија коме 
уступи законито, она је Сундечићева.

Мин. унутр. дјела Војводић вели, 
да је то речено обуставл.ањем концесије 
до коначног рјешења.

Ж. Драговић вели, да су права 
везана са апотеку угинула смрћу Н. Сун- 
дечића, јер брат н.егов Душан нема то 
право, тим прије, што )е апотека једна 
врста трговине.

Велп, да је имао прилике читати ко- 
нију издате концесије и да се тамо каже, 
да се ова издаје по паредби дотичног 
министра, као и то, да је у истој пред- 
виђено, да Мистура има пријећи у црно- 
горско поданство, што је овај скоро и учи- 
нио. Налази да он није крив, а ако је крив 
г. министар или начелник они ће одго- 
варати а његова концесија, његов уговор 
тако рећи има остати на снази.

М. Дожић вели, да су многе преро- 
гативе начелника санитета, предвиђене 
ранијим законима, унеколико опале да- 
вањем Устава, а на основу министарске 
одговорности. Налази, да је концесија 
незаконита и да она не може остати, а 
на основу чл. 167. Устава, по којему ова 
мора бити ријешена законодавним путем.

Саво Вулетић вели, да је ова ствар 
мистеријозна према ономе. што је Ж. 
Драговић изјавио, па да с тога треба по 
њој повести истрагу. Замјера Драговићу 
како не схваћа важност аката, који се 
издају од стране једне странке другој и 
вели да по његовом ма какав фалсифи- 
кат пошто се окрије да је то, би имао 
важност стварног документа како не мо- 
же бити у ствари и упућује Драговића 
на законске одредбе о рушљивости уго- 
вора и тврди да је свакако и овај уго- 
вор о концесији како га Драговић назва 
рушљив, и као такав се ништи.

Драговић мисли да је за ово одго- 
воран министар или начелник а никако 
не и Мистура. Напомиње, да Д. Сунде- 
чић нема право на апотеку, а кад би се 
Мистури одузела, онда би једна варош 
остала без апотеке, па је за то, да оста-

не 5(аШ5 дио док дође начелник и док 
се ствар ријеши.

Министар финасија Д. Вукотић на- 
помиње, да је ова концесија а према 
изјави министровој још у питању, па да 
с тога о њој не би требало расправља- 
ти док се дефинитивно не ријеши.

Интерпелант П о н о в и ћ указује, како 
је мјесто нок. апотекара Ј. Дреча попу- 
њено по. чл. 12. санитетског зборника 
конкурсом још у неуставно доба, а већ 
данас у уставно даје се без конкурса а 
још лицу, које на то нема право. Пред- 
лаже мотивацију за прелаз на дневни 
ред.

Ж. Драговић види у предложеној 
мотивацији контумационо осуђивање на- 
челника санитета, а то вели, не би има- 
ло смисла.

Саво Вулетић се чуди држању Ж. 
Драговића у овом питању. Крив овај, 
крив онај а опет да остане Мистура као 
сопственик онот што му је незаконито 
дато!! Каква је то логика, какво је то 
резоновање народног посланика!? Исти- 
че да је министар овај посао благо 
словио, а ето министар ту, па нека 
се изјасни је ли тако или није. А ма да 
је ово учинио, незаконито је и крио тре- 
ба да плати.

Драговић се објашњава са Вулети- 
ћем.

М. Мијушковић сматра неисправ- 
ним овај поступак, јер није на закону 
основан, а то се види поред осталог 
и по томе, што је концесија издата и 
прије него ли је закуиник Мистура сту- 
пио у наше поданство.

Д-р М. Радуловић напомиње, да је 
и апотекару у Никшпћу издана конце- 
сија нрије него је стуиио у наше по- 
данство, иа да се итуодступило од чл. 
12. санитетског зборника, као и одсту- 
пало се и од других прописа истог, као: 
даван.ем љекарске праксе извјесним л.е- 
карима и др., а то се вели чинило лз 
потребе. Пита, има ли препискс између 
г. минпстра п начелника о овом предмету.

М. Мијушковић признаје д-ра Ра- 
дуловића тврђен>е, да се прије одступало 
од извјесних законских наређења, али 
ако се то некад чинило не треба, вели, 
то и данас чинити, већ треба томе сва- 
којако стати на нут.

Ђ. М и л а н о в и ћ констатује, да је за- 
кон погажен и вели, да је Скупштина 
не само законодавно тијело него и кон- 
трола за тачну примјену закона. Замје- 
ра Ж. Драговићу и за то је, да се кон- 
цесија укине и даде законито.

Ж. Драговић улази у објашњење са 
Милановићем.

Интерпелант П о н о в и ћ напомиње, да 
није овдје у питању хоће ли се алотека 
дати Д. Сундечићу или не, већ је у пи- 
тању је ли у духу законских прописа 
издата Мистури. Даље наводи, каква је 
преписка вршена но односном послу 
између министра ун. дјела и начелника 
санитета и тврди да доласком ово1' но- 
сљедњег из иностранства не би се ништа 
ново сазнало што до сада није наведено 
и по чему је ипак министар обуставио 
важност издате дозволе. Интерпелант 
тражи да Скупштина односно питање 
уставно и законито ријеши.

Министар војни М. Мартиновић на- 
помиње, да је концесија министарским 
претписом суспендована и да се иста 
још налази на ријешењу, наводећи, да 
није исклЈучена могућност, да ће и судо- 
ви о истој рјешавати, па тражи, да се 
сачека коначно рјешење ове ствари, по- 
слије чега се може третирати у Скуп- 
штини.

М. Т а т а р слаже се са т. министром 
војним.

Ј. Спасојевић доказује, да конце- 
сија није издана у законској форми што 
показују и минисгарска акта, којим је 
концесија суспендована, па је за то, да 
се сачека законито рјешење ове ствари, 
у смислу чега мотивише прелаз на днев 
ни ред.

Ђ. М и л а н о в и ћ примјећава, да се 
неки служе апотекаром у Никшићу да 
би одржали овога, о ком се говори, па 
вели, да се не може одобрити ако се 
прије гријешило да се по том примјеру 
и сада гријеши.

Саво Вулетић налази конградик- 
цију у Спасојгвићевој мотивацији.

М. Т а т а р напомиње, да је и сам г.



министар у свом одговору казао, да ће 
ово литање законито ријешити.

М. Д о ж и ћ види, да је ова ствар још 
нерашчишђена и неиспитана, јер није утвр- 
ђено, да ли је било службеног конкур- 
са, и ако је, да ли је било конкурента, 
има ли за то министарскога одобрења 
и т. д., па је за то, да г. министар све 
то ислиједи и законито ријеши.

М. М и ј у ш к о в и ђ нредлаже своју 
мотивацију за прелаз на дневни ред, у 
садржини: „Концесија ниједдоа на осно- 
ву Устава и закона, те се ништи, коју 
мотивацију г. министар унутрашњих дјела 
прима, а Скупштина усваја.

Прелази се на 3. тачку дневНог реда.
Министар финансија и грађевина Д. 

Вукотиђ одговара на питање Сава 
Вулетиђа и Крста Поповиђа односно 
регулисања ријека Мораче и Цијевне као 
и неких потока и др. у Зети и вели, да је 
прошлог л,ета договорно са иотписни- 
цима иитања одредио инжињера да за- 
једно с њима проучи ову ствар, али ка- 
ко су потписници спријечени били, то је 
сам инжињер иошао на лице мјеста и 
нослије реферисао њему. Наводи да је 
инжињер у своме реферату напоменуо, 
да је велика потреба тог регулисања али 
је такође напоменуо и то, да ова ствар 
изискује озбиљно штудирање и да је ио- 
требно и с пролеђа учинити један пре- 
глед као и то, да је дотични рад везан 
са великим материјалним издацима и 
да кад би се мала сума употребила, не 
би се успјех постнгао.

Напомиње, да се сагласио са гим ре- 
фератом и да ђе идућег прољеђа онет 
изаслати инжињера да у присуству пот- 
писника проучава ово питан.е на лицу 
мјеста, па да ђе по овом учинити све 
што се буде могло.

Саво Вулетиђ напомиње, како је 
ова ствар ријешена још иред прошлом 
Скунштином и жели, да се од стране 
владе уоиште скупштинске одлуке више 
респектују, иначе вели да не би никакву 
ци]ену дао свом посланичком мандату, 
па према томе ни Скуиштини нити оном 
што она рјешава. Наводи како је инжи- 
њер сам испигивао и ироучавао ово пи- 
тање, због чега је и изашао његов ре- 
ферат страшан, јер одиста за регулисање 
Мораче требала би огромна сума, али 
треба иредложени иосао разликоваги од 
регулације у великом стилу. Наиомиње, 
да се ту може иостиђи успјех и са не- 
знагним трошковима, а они греба да се 
учине и да су веђи, јер толико села: 
Бијело Поље, Бистрице, Курило и Бери- 
славци у очигледној су оиасности, ако 
се овај рад на Морачи одмах не учини. 
Скупштина је вели ријешила, да се пошље 
комисмја састављених од стручњака и 
Морачи вјештих мјештана а Министарство 
је послало једног циглог инжињера, ко- 
ји можда никад прије није гу долазио и 
који је одмах ствар узео као посао од 
милиона, јер свако није ни знао што се 
нашим приједлогом тражи. Дотиче се де- 
таљније штета проузрокованих рушењем 
обала Морачиних, које треба што прије 
тврдити и излаже прост начин тог утвр- 
ђивања са којим би се постигао знатан 
успЈех, јер је раније покушавано исто 
тако, иа је успјех био добар.

Помиње излив Мораче и Цијевне и 
указује на поплаве па вели, да Зеђанима 
треба притеђи у помођ. Даље вели, да 
је потребан мост на Плавници. Он не 
би много коштао, јер био би од дрва 
и служио би особито онда, кад је ио- 
илава, да се народ спасава. Истичс по- 
требу да се отворе још нека окна за 
отицан.е воде испод пута Плавница— 
Подгорица и то на Аџиној Кадрми, Ше- 
мовој Локви и код пове бериславачке 
цркве.

У осталом задовољан је са министро- 
вим одговором н нада се, да ђе се овај 
рад што прије предузети.

Предсједник даје 10 минута одмора. 
Послије одмора.

Предсједник наставља прекинуту 
сједницу и вели да се прелази на 4. тач- 
ку дневног реда, на извјештај одбора за 
проучавање законског пројекта о измје- 
ни и допуни чл. 13. закона о уређен.у 
Државног Савјета.

И з в јестил а ц Ђ. Мил анови ђ у крат- 
ким потезима износи мотиве, са којих је 
постао овај законски пројект. Напомиње, 
да је одбор, чији је он извјестилац, на- 
шао умјесним овај пројект и с тога га 
одобрио са незнатним измјенама и до- 
пунама.

Затим чита одборов извјештај.
П редсједник отвара начелни иретрес,
М. Мијушковиђ противан је закон- 

ском пројекту, јер налази, да је он про- 
тиван уставној тенденцији, а мотиве за 
то црни нз чл. 118., 120. и 221. т. III. 
Устава, на основу којих тврди, да секре- 
тар Државног Савјета никако не може 
учесгвовати у савјетским рјешавањима, а 
у том се смислу, вели, изразио и Др- 
жавни Савјет кад је третирао закон о 
истом. Држи, да се овај пројекг овакав 
какав је Влада поднијела и одбор усво- 
јио, не би могао примити ни онда, када 
не би био противан уставној тенденцији 
а обзиром на постојеђа два закона о

Државном Савјету, јер с њима није у 
сагласности.

И звјест илац М и ланови ћ напомиње, 
да Скупштина има право мијењати и до- 
пуњати законе.

М. Мијушковиђ вели, да оно, што 
је извјестилац Милановић рекао, нема ве- 
зе с овим питањем и наглашава, да се 
ниједан закон, који би се противио устав- 
ним наређењима, не може Н. Скупштини 
ни подносити.

Извјестилац Милановиђ не мисли, 
да се ово коси и са једним законом.

Министар финансија Д. Вукотиђ 
дотиче се побуда, којима се влада руко- 
водила доносеђи овај законски пројект, 
који вели није противан уставним 
прописима, а исто тако ни спрема до- 
тичног секретара.

Ако ли је пак у питању промјена за- 
кона, и то, вели, отпада но оном прав- 
ном начелу: доцнији закон мијења ранији. 
Мисли, да ово треба учинити тим ирије, 
што такву улогу играју и судски секре- 
тари.

Ј. Спасојевиђ вели, да у Уставу не- 
ма јасног наређења, на основу којег би 
се могло тврдити, да је овај законски 
иројект противан истом. Указује на пре- 
лазна наређења Устава, који је основ 
свима законима.

Вели, да се овдје ради о промјени из- 
вјесних законских одредаба, те није у 
питању то, што се пројект коси са истима.

Даље тврди, да није потребна била ова 
измјена, јер има 3 савјетника а ови су на 
основу закона довољни за иуноважно 
рјешавање, а у случају осуства једног 
члана остали члапови са секретаром мо- 
гу спремати послове до његова при- 
суства.

Налази, да се ово не коси са Уставом 
и да можемо усвојити пројект, тим при- 
је, што и судски секрегари могу замје- 
њивати и замјењују судије у суђењу.

Р. Поповић не слаже се са тврђењем 
М. Мијушковиђа и ако није сигуран у 
свом јер Устав не забрањује изрично 
да секретар не може давати глас у са- 
вјетским рјешењима, али ово незначи да 
то може би ги. -јер главно је виђети тен- 
денцију Устава. Указује на квалификације 
предвиђепе Уставом за савјетнике, као и 
на квалификације, утврђене за секретара 
чл. Г. закона о Државном Савјету, па не 
мисли, да би се о Устав огријешили ако 
би дали право гласа секретару само ако 
овај има прописане квалификације.

Дал.е осврђе се на Мијушковиђево ту- 
мачење чл. 3. закона о Државном Савје 
ту и вели, да је ту у питању глас а не 
савјетник, у нотврду чега наводи слично 
тумачење закона о устројству судова.

Сдаже ее са Сиасојевиђем, да ово није 
потребно било и жали што се до овог 
дошло.

Дотиче се самог пројекта и извјештаја 
и налази неправилним оно, гдје је каза- 
но, да секретара у осуству заступа нај- 
старијн чииовник, јер би могло наступи- 
ти да га заступа писар а овај не распо- 
лаже квалификацијама, којима и секретар.

М. Мијушковиђ осврђе се на Спасо- 
јевиђеве приговоре а за тим и на Попо- 
виђеве наводе и вели, да је баш тенден- 
ција уставодавчева била да само савјет- 
ници имају ирава рјешавања и гласања, 
јер су квалификације за њих тако сгроге, 
каже, да се од савјетника тражи, да поред 
ирописаних квалификација да није млађн 
од 33 година а да мма још и 10 година 
службе, а за главног секретара само ре- 
довна факултетска спрема. Шго се тиче 
судских секретара, то вели, нема везе са 
овим, и напомиње, да се у чл. 5. закона 
о уређењу Државног Савјета нредвиђа 
савјетник а не глас.

Министар финансија Д. Вукотиђ 
вели, да би оправдана била Поиовиђева 
бојазан онда, кад би ријешење савјетско 
зависило од гласа секретарова.

М. Мијушковиђ иобија наводе Мин. 
Финансија и тврди, да би рјешења зави- 
сила од секретара, јер у случају једнаке 
подјеле гласова он се може придружити 
једној или другој страни и гдје се он 
придружи биђе веђина, дакле баш он 
пресуђује.

Министар финансија Д. Вукотиђ 
објашњава се са Мијушковиђем.

Р. П о п о в и ђ такође тврди, да секретар 
може одлучивати у ријешењу, али напо- 
миње, да не би код њега била мања га- 
ранција и ако би био почетник у служби 
него ли код савјетника, који има више 
година службе.

Саво Вулетић вели, да је ово ствар 
тумачења Устава и закона, које може 
имати разна гледишта; али је главно вели 
што се ово не коси са Уставом, а што 
се тиче закона он се може мијењати и 
допуњавати те се нове и старе одредбе 
довести у склад. Напомиње, да се код нас 
при стварању и Устава и закона водило 
рачуна о личностима, а то, вели, вриједи 
и за одредбе које говоре о Државном 
Савјету, који нам није ни требао наро- 
чито овакав какав је данас. Жали, што 
се мора све ово чинити због једне не- 
знатне суме, коју треба уштеђети, а 
нросуђе се толико на многе непотребније 

I ствари.

Предсједник оглашава да је свршен 
претрес у начелу и ставља предлог на 
гласање, који се у начелу прима.

Предсједник отвара претрес у иоЈе- 
диностима.

Извјестилац Милановиђ чита нат- 
пис, који се прима но пројекту владе.

Извјестилац Милановиђ чита чл. 1.
Р. Поновиђ налази непотребни.м од- 

борове измјене и допуне, па је за то да 
остане по пројекту с додатком у 4. реду: 
„с тим изузетком да нема право гласа“, 
- што Скупштина усваја.
Извјестилац Милановиђ читачл. 2.
Р. Поиовић предлаже, да овај члан 

по извјештају отпадне, а да у њ дође 
посљедња аленија чл. 1. по пројекту, 
што Скупштина усваја.

Предсједник ставља на коначно гла- 
сање иројект, који Скупштина прима.

Сједница је закључена у 7 сати у вече, 
а друга је заказана за 24. о. м. у 3 сата 
послије нодне са нродужењем истог днев- 
ног реда и додатком:

1. ) Извештај одбора за проучавање за- 
конског приједлога о иомођи I. Марги- 
новиђа и фамилије пок. М. Газиводе; и

2. ) Извјештај одбора за проучавање 
посланичкпх ириједлога.

Секретар
Крсто Поповић

Предсједник
Лабуд Гојниђ

Други састанак у Ревељу
11редсједник француске републи- 

ке Фалијер био је овијех дана на 
данском двору, а сада је дошао у 
Ревељ, да учини посјету и руском 
Цару. Овзј састанак у Ревељу, и 
ако Је без сумње од великог поли- 
тичког значаја, не може се ипак по 
својој важности упоредити са не- 
давним састанком између Краља 
Едуарда и Цара Николе. И доиста 
између Русије и Француске има 
мало што да се понови. Све оно, 
што се је могло учинити, извршено 
је прије Фалијера. Двојни савез је 
готов чин, према којем су се Фран- 
цуска и Русија обвезале, да ђе 
једна другу потпомагати у случају 
потребе. Тако је до сад и било у 
свим дипломатским питањима и 
споровима, те зато ђе овај саста- 
нак између Цара Николе и пред- 
сједника Фалијера потврдити само 
савез који већ постоји и показати 
свијету, да је Русија снажан фак- 
тор, о иуј^тл едропска мжа 
мора водити рачуна, да је двојни 
савез још увијек чврст и жив и да 
он ушљед француско-енглеског спо- 
разума није изгубио ништа од свога 
првобитног значаја.

И ако се, дакле, састанком Ре- 
вељским и код народа руског и 
француског имало у главном утвр- 
ди ги иовјерење у двојни савез, ипак 
је било и споредних нитања, која је 
требало на састанку рашчистити. 
Французп су у опште искрени де- 
мократе, те им се с тога и чини да 
законодавсто у Русији не одговара 
модерној цивилизацији. Таква схва- 
ћања, која у осталом не предста- 
вљају нити осјеђаје нити идеје чи- 
тавог француског народа, довела 
су каткада до неспоразума између 
те двцје државе и дале су повода 
говорима, да је двојни савез за 
Француску дао само незнатне ре- 
зултате према жртвама, којеје ова 
учинила за остварење тога савеза. 
1 и опозициони елементи у Фран- 
цуској граже, да се Фрарцуска у 
будуће боље користи овом везом 
са Русијом, него што је то до сад 
било.

И иитање о постављању францу- 
ског посланика у Петрограду јед- 
но је од споредних иитања, о који- 
ма је требало дођи до међусобног 
споразума. Француска, на жалост, 
до дана данашњег није слала у 
Петроград посланике, којима би по- 
шло за руко.м да уђу у интимност 
живота највиших руских политич- 
ких кругова, већ су својим репу- 
бликцнским истицањем више били 
од штете него од користи за обје 
државе.

Ова дакле и још друга питања 
била су предмет преговора на са- 
станку у Ревељу између Цара Ни- 
коле ц предсједника Фалијера, и 
ти ће преговори без сумње уклони- 
ти све неугодности споредне при-

роде, које и ако су ситне, ипак су 
учиниле те се је подигла сумња, 
да двојни савез није тако чврст, 
као што је био назад неколико го- 
дина. А кад се постигне споразум 
и у тилј питањима, онда ће и се 
састанак Ревељски радосно поздра- 
витп као нова залога свропског 
мира, јер свечаном потврђењу двој- 
ног савеза цијељ је мир, а не рат.

Неки листови разнијели су вијест по 
свијету о неком аустро-угарском пројекту 
жељезничке линије, која би имала бо- 
санско херцеговачке жељезнице нреко 
Никшиђа и Подгориие довести у везу са 
нашом жељезиицом Бар-Вириазар, са до- 
датком, да Књажевскз влада ништа не 
нриговора том пројекту.

Одма затим бечка „Н. С. Преса'1 д0- 
нијела је врло нејасно демантирање ове 
вијести, по коме би се ииак могло вје- 
ровати, да се збиља о томе иројекту ради.

Ми смо овлаштени да демантујемо 
ову вијест, изјављујуђи, да о томе про- 
јекту Кн>ажевској влада ниЈе ништа по 
знато.

ндрадна ПРИВРЕДА
Извјештај о стању љвтино за мјесец јуни о. г.
Према извјештајима, које је Одјел>ен>е 

Народне Привреде добило из појединих 
капетанија, стање пољопривредних усје- 
ва за мјесец јуни било је:

1. Кагунско-ријечка област. — Ози- 
ми усјеви су пожњевени и жетвени при- 
нос је био средњи.

Кукурузи и кртоле су у врло добром 
стању и извршено је огртање.

Вођњаци су, у колико их има у овој 
области, у доброме стању и обеђавају 
средњи род.

Виногради су у врло добром стаљу 
и обеђавају одлнчан род.

Пашњаци су се побољшали и испаше 
за стоку нма доста.

Пчеле су имале добар принос. али је 
било слабо ројењеушљед прољетње суше.

Стока је здрава и у добром стању.
Кише је било обилно у цијелој обла- 

сти између 23. н 26. јуна.
2. Зетско-брдска област- — Жетва 

бијелог жита довршена је и принос од 
истог био је мјестимице добар, а мјести- 
мице дос га слаб ушљед ГТрољ&Т&>'и\ су- 
ша. Ушљед одличних киша, које су пале 
између 20. и 26. јуна кукурузи, кртоле и 
зеља су у врло добром стању. — Пепо- 
оране земље одмах су засијате. Киша је 
принијела приличну кор-ист средњим и 
позним ливадама.

Вођњаци и виногради су у врло добром 
стању и обеђаваЈу такав и род.

Крупна и ситна стока је у добром 
стању.

3. Никгштћска област.— Жетва стрм- 
них усјева отиочела је и у планинским 
крајевима обеђава средњи принос.

Кукурузи, кртоле, зеља и друге око- 
павине су у врло добром стању, јер их 
је поправила обилата киша, које је у 
овом мјесецу било у довољној мјери.

Сијена ђе битн у крајевима подводним 
и планипским, а траве на пашњацима и 
ливадама од пошљедњих киша знатно 
се опорављају. — Вођњаци су у добром 
сгању и има досга наше.

Стока ситна и круина у добром је ста- 
њу и има доста паше.

4. Приморско-црмничка област. 
Кукурузи, кртоле, зеља и друге окопа- 
вине иоправљају се ушљед добре кише 
и обеђавају добар принос.

Вође како крупно тако и ситно (при- 
морско) у врло добром је стању. — Ви- 
ногради су одлични и обеђавцју род ка- 
кав се ријетко памти.

Стање стоке је добро и ушљед киша, 
које су падале у другој половини мјесе- 
ца јуна, траве за испашу има довољно.

5. Морачко-васојевићска област. — 
Стање стрмних усјева у жупнијим краје- 
вима доста је слабо, а у планинским 
обеђава средњи принос.

Вођњаци су доста добри. Ливаде, које 
се топе, почеле су се косити. — КукурУ" 
зи и остале окопавине приличне.

Здравље стоке добро а биђе и добре 
исиаше. Кише је било довољно.

Елементарних непогода није било У 
цијелој земљи.

Г1.Бр. 2167. Из Одјелења Народне При- 
вреде Мннистарства Унутр. Дјела; 16. )У-',а
1908. год. на Цетињу.

Слана вода противу болфести 
на грожђу.

Свакоме је познато да се лоза и грожђе 
У пошљедње вријеме лијече од пероно- 
сноре, пепела и др. болести раствором 
коњског камена, сумпорним цвијетом и
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т. д. Случај је хтио да се ту скоро нађе 
и један нови врло јевтини лијек за очу- 
вати грожђе. Неки виноградар у једном 
мјесту у Француској лијечио ружу у сво- 
јој градини од биљних ваши сланом во- 
дом, а ту до руже била је једна лоза 
заражена болијешћу, на чијим је гроздо- 
вима био дебели бијели слој, од којег 
су се зрна већ почела била смежуравати. 
Случајно падне од слане воде на лозу 
и на њене боне гроздове и на велико 
чудо привредниково он Је сјутра-дан ви- 
дио да се бијела навлака с гроздова би- 
ла иотпуно макла, зрна се очистила, па 
им се и једрина иовратила.

Ово се одмах рашчуло по мјесту и 
околини и лијечење грожђа сланом во- 
дом с успјехом свуд је отпочело у јед- 
ној читавој области.

За овај посао треба ставити два ки- 
лограма обичне кухињске соли на 100 
литара (што наши веле кила) воде и 
пошТо се ова раствори, вода се успе 
у обичну прскалицу која се употребља- 
ва за раствор коњског камена и сланом

ТЕЛЕГРАМИ
Устав у Турској

Цариград, 13. јула. Султан је 
издао ираду о помиловању поли- 
тичких криваца, о укинућу цензуре 
и тајне полиције. ПЈтампа одушев- 
љено поздравља ново стање, до 
кога се благодаређи Султану дош- 
ло без великог броја жртава. На- 
родне масе са музиком и застава- 
ма кређу се улицама, и предале су 
великом везиру и другим мини- 
стрима адресе благодарности за 
Султана.

Цариград, 14. јула. Полиција, 
досад свемођна, свуда се пову- 
кла. Чује се, да је Султан предло- 
жио да се укине фонд за тајне по- 
лицајце, што је изазвало страх међу

ее водом добро окроне гроздови, а великим бројем детектива, од којих 
лишће што мање, Јер од соли може по- Ј Ј
жућети.

Цви
»»
)'»

пр»

) 0»

СТЈ1И

СПЖ

об>

Жетм
ос м 
1Ј«1»

гак!
Н»
'л : 
№»<

.СТГ'-
ШСВ1

(№'
јеро
гјс!

:ри.
ОЈ4’’
1««'
11В1*'

ДОМАЋЕ ВИЈЕСТИ
Војска на ЈТовЋену. У прошли петак 

пошла је овдашња митраљеска и пионер- 
ска чета са својим официрима на Лов- 
ћен, гдје ће за вријеме љетње врућине 
вршити војна вјежбања. Овијех дана ио- 
ђиће тамо и чета питомаца овд. војнич- 
ке школе.

! Командир Пусјо Самарџић. 22. ју-
на ове године, преминуо је командир 
рудинско-трепачког баталиона; ПусЈо Са- 
марџић. Покојник се родио 1845. године 
у Кривошијама. Од ночетка свога на- 
станка одликовао се је свим онијем, ш го 
личи добрим иоштеним и јуначким љу- 
дима, а особито се је истакао јуначки 
на онијем мјестима, гдје је била потреба 
Господару и Отаџбини. То му засвједо- 
чава ратовање 1862. год. у којем је уче- 
ствовао као момче од 17 година и добро 
се показао. Доцнијесе одликовао 1875—6. 
године приликом устанка у Херцеговини, 
нарочито око Предоља, Невесиња и Тре- 
биња, а на Гливу више Требиња био је 
и рањен.

Наш узвишени Господар, цијенећи за 
слуге покојникове и осталијех Кривоши 
јана, одликовао га је и разним одличји 
ма, међу њима и крстом Даниловим IV 
степена, а год. 1896. благоизволио га је 
поставити и командиром рудинско-тре 
пачког баталиона. Лака му земља!

Прилози за ДЈ'ечиЈ'у болницу. За по 
дизање дјечије болнице за усномену Кња 
жевића Стевана и Станислава привреме 
ни одбор иримио је даље ове прилоге:

Пригодом смрти Ника Бано- 
вића из Будве, скупљено је 
задјечију болницу, ана пред- 
лог госп. Ђура Зеновића:

Г. Радуле Павићевић кр. 1-
. Петар Марков Вукадиновић „ 1-—
„ Крсто Мићов Николић
„ Перо Ђуров Вицковић „ Г—
„ Перо Зечевић „ ].—
. Раде Рајковић „ 1.—
„ Блажо Бошковић Пјешивац „ Г
„ Сгане Маркова Страхиња „ —60
„ Бошко Мишковић
„ Мирко Пинер „ г—
„ Мило Јокашев „ 1 —
„ Вукале Крстовић
„ Пуро Дулетић
„ Перо Новаков Ђурић „ Г—
„ Јово Љешњанин „ 1

Мушика Савовић
„ Божина Пинер 1-—
„ Богдан Никчевић Т—
„ Бопјко Вицковић Т—
„ Станко Павићевић 1-—
„ Перо Илијин Вукићевић 1-—
„ Машо Добрљанин 1-—
„ Нико Савичић Т—
„ Василије Петров Ђурић 1 •—

Г—
Шпиро Крстов Мирковић
Миљан Васојевић
Нико Вучковић
Вуко Вицковић
Илија Очинић
Вуко Ћупиђ
Андрија Николић
Јоко Ћирак Ђуровић
Саво Страхиња
Саво Калуђеровић
Василије Команин
Ђуро Ћупић
Ђуро Зеновић
Нико Кажанегра
Петар Васовић
Нико Крстов Вицковић

Г—
Г—

-•80

Г—
т—
г—
г—

10-—
2—
Т—

Прикунио г. Андрија К. Вукић, учитељ:
>1? г. Ићо II. Пламенац кр. 10’—

Андрија К. Вукић „ 10—
Јован Н. Пламенац, ком. „ 6 —
Дазо Т. Пламенац, кап. „ 5-—
Љубица Л. Пламенац „ 1 —п Славка Л. Пламенац „ 1 —
Јоко С. Пламенац, оф. „ I —
Иво М. Пламенац „ 1 —
Машан Д. Пламенац „ 1 —
Вуко М. Јовићевић „ 1'—

су многи, бојеђи се приватне освете, 
побјегли.

Удружењетрговаца, затијем прав- 
на школа и виша цивилна школа 
приредили су у Стамболу велике 
митинге у знак благодарности за 
давање устава. На митингу трго- 
ваца учествовало је више хиљада 
људи, који су по митингу пошли 
до Порте и ту захтијевали да виде 
великог везира. Кад се је овај по- 
јавио, предата му је адреса за 
Султана. Велики везир држао им 
је говор, у којем је нагласио, да 
су они сада слободни и да имају 
своја права.

Одушевљење бива све веђе и 
међу хришђанима, нарочито међу 
Грцима, који су се досад пасивно 
држали.

Цариград, 13. јула. Јуче по под- 
не биле су пред Илдизом велике 
манифестације. Више хиљада на- 
рода, нарочито мухамеданаца, а 
међу њима и хришђана, пошли су у 
групама пред Илдиз, носеђи заставе 
с натписом: живио Султан, живје- 
ла слобода, живио Устав! Дошав- 
ши пред Илдиз, демонстранти упу- 
тили су се на Порту, гдје су чи- 
њене овације за Султана.

Цариград, 15. јула. Листови до- 
носе царску ираду, у којој Султан 
изјављује задовољство за нодне- 
сене му изјаве благодарности. У 
иради се каже даље, да је одлуч- 
на жеља Султанова, да се устав 
дословце примијени и извођење 
његово никад не спријечи. Избори 
ђе се за парламенат извршити што 
брже, а парламенат ђе се састати 
1. новембра. ЈЂубав према отача 
ству налаже становништву, да из- 
бјегне сваки акт, сваки захтјев, који 
не би био у сагласју са уставом, 
и то са оданошђу и вјерношђу, 
како би се свијету показало, да је 
народ достојан царске милости, 
док би сваки акт, противан вол>и 
Султановој, нанио ненаквадивих гу 
битака.

Укинута је цензура и за теле- 
граме. Ушљед званичне објаве у 
листовима, којим се народ позив- 
ље да се уздржи од даљих мани- 
фестација, ове су одмах престале, 
што је уочено као доказ особитог 
поштовања према Султану и као 
ванредна дисциплина у народу. 
Консулске депеше јављају о општем 
одушевљењу и у другим крајевима 
царевине.

Цариград, 15 јула. Синођ су се 
поновиле манифестације. Патриот- 
ски говори држани су у парко- 
вима, кафанама и гостионицама, а 
држали су их наизмјенице Турци, 
хришђани, официри и чиновници. 
Сви говори завршени су усклици- 
ма- живио Султан! Лист „Сабах“ 
каже, да велесиле морају сада на- 
пустити реформну акпију у Мађе- 
донији, јер устав гарантира рефор- 
ме у свој царевини.

Цариград, 15. јула. У Пери и 
Галати било је јутрос мирно, док 
су у Стамболу трајале и даље агита- 
ције. Објава опште амнестије и от- 
пуштање министра мрнарице учи- 
нило је добар утисак, али изгледа

да ђе се сада тражити, да Сул 
тан удаљи у камарилу из Илдиза 
ушљед чега би се стање могло по 
горшати. Такође је изазвало неза 
довољство и то, што се Султан 
није показао јуче за вријеме мани 
фестација пред Илдизом.

Цариград, 15. јула. Издата Је 
ирада, којом се избори за парла 
менат неодложно наређују за Ца 
риград и околину. Улице Стамбо 
ла, нарочито испред Порте пуне 
су хиљадама људи, које су оду 
шевљено поздрављале великог ве 
зира кад се је овај са Порте вра 
ђао. Политички кривци још нијесу 
ослобођени, јер им не дају други 
затвореници, тражеђи да и они бу 
ду ослобођени.

Цариград, 15. јула. Послије јуче 
рашњег митинга пред војним ми 
нистарством пошла је једна депу 
тација к великом везиру и тражи 
ла, да се одстране и казне извјес 
не омражене особе, међу њима 
министар морнарице. Велики везир 
је одговорио, да те особе зашти 
ђава устав, али иоред свега тога 
био је министар морнарице одмах 
свргнут и замијењен Халил-пашом 
На захтјев депутације да се изда 
општа амнестија, велики је везир 
рекао да ђе изиђи ирада о општем 
помиловању свију иолитичких осу 
ђеника као и ирогнаних политич 
ких криваца. „Икдам“ доноси чла 
нак, у којем се каже да је први 
успјех устава умирење Мађедоније

Цариград, 16. јуна. Турски листо 
ви јављаЈу данас само то, да се је 
Султан прексинођ око понођи ио 
казао народу, који га је поздрав 
љао. Султан је сам отворио прозор 
и питао народ, што жели? Одго 
ворили су му: Ништа осим здравља 
Вашему Величанству! Ево32године 
како неколико издајника не дају 
нам да видимо лице Вашег Вели 
чанства; жељели смо да га видимо 
а сада смо видјели. Хвала вам 
да живи падишах!" Султан је на 
то изрекао ове ријечи: „Моја дјецо! 
Вудите мирни! Од мога ступања на 
пријесто, ја сам радио увијек за 
сређу и напредак мога отачаства 
Моја највеђа жеља јест добростање 
мојих поданика, који су ми тако 
драги као и моја дјеца. Бог ми је 
свједок! Ваша је будуђност од да- 
нас осигурана, ја ђу с вама радити 
живите братски, вашој у слободи, а 
ја сам задовол>ан од ваше оданости 
и захвалности, коју ми исказујете 
Хајте куђи и почините! Народ је 
одушевл>ено поздрављао Султана и 
разишао се. Око Султана су били 
велики везир, Шеикулислам, Киа- 
мил-паша и Омер Ружди-паша

Цариград, 16 јула. Одлучно се 
говори у круговима Порте, да се је 
Султан синођ у присуству Шеикул 
ислама заклео на Устав и да ђе 
Шеикулислам изнијети данас то на 
јавност, што ђе неминовно допри- 
нијети умирењу духова.

Цариград, 16 јула. Министар по 
лиције Хамди-Бег свргнут је због 
општег негодовања према његовој 
особи. Официри су протестирали 
и ишли у уредништва појединих 
турских листова, да их прекоре 
због њиховог сувише умјереног др- 
жања у овој прилици.

Атина, 16 јула. Грчка штампа 
изјављује задовољство о промјени

Турској и нада се да ђе то до- 
принијети општем трајном умире- 
њу. Више листова препоручују, да 
наступи примирје између становни- 
штва грчког у Мађедонији и Епиру.

Цариград, 16 јула. Турски ли- 
стови јављају, да су јучер чланови 
отоманске лиге за уједињење и на- 
предак били позвани к Шеикули- 
сламу, који им јеуприсуству мно- 
гобројног народа рекао ове ријечи:

Наш узвишени владар позвао ме 
Је и рекао, да је веома задовољан 
од народне благодарности и наре- 
дио ми је, да у његово име изјавим 
да се је заклео, да ђе се Устав којн 
је дао својим вјерним поданицима,

потпуно примијенити и да то нико 
неђе мођи спријечити. Жеља је 
Султанова, да се народ умири и 
да свак пође за својим послом. 
Шеикулислам додао је још, да је 
Султан дао ту изјаву ставивши ру- 
ку на коран. Чланови лиге су по- 
слије ове изјаве нрекинули манифе- 
стације.

Цариград, 17. јула. Листови јавља- 
ју, да је ослобођено 166 политичких 
затвореника, међу њима много Јер- 
мена. Јуче су многи виши поли- 
цијски чиновници свргнути.

Цариград, 17. јула. Варош бива 
мирнија.

По одлуци патријаршиског са- 
вјета, васеленски патријарх преда- 
ђе сјутра великом везиру адресу, 
у којој се изјављује радост и за- 
хвалност цркве и народа грчког за 
успостављење устава.

Цариград, 17. јула. Гласосврг- 
нуђу министра мрнарице не по- 
тврђује се. Исто тако није још из- 
вјесно, да ђе и министри унутраш- 
њих дјела, правде и просвјете бити 
смијењени, и ако постоји предлог 
у том смислу.

Г1о најновијим вијестима изгледа, 
да давање устава није било свуда 
од владе објављено, ушљед чега 
су Младотурци с неповјерењем др- 
жали да успостављење устава није 
искрено и због тога су виши чи- 
новници учествовали у покрету, ка- 
ко би се устав свуда зајемчио. То 
је најзад изазвало у Илдизу узбу- 
ђење и довело до тога, да се је 
Султан заклео на потпуну примје- 
ну устава.

Беч, 19. јула. „Фремденблат“ 
пише: Интерес Европе односно ус- 
постављања реда у Мађедонији 
није се ништа умањио потоњим 
догађајима у Турској, особито за 
Аустро-Угарску. Ми ђемо у будуђе 
као и у прошлости обратити сву 
пажњу, да би се у Мађедонији све 
народне групе без разлике вјеро- 
исповијести, како мухамеданци, та- 
ко и хришђани, користили нормал- 
ним поретком. Никосеоднас неђе 
више радовати, ако би седотакве 
повољне промјене дошло помођу 
саме Турске и кад се та промјена 
не би ограничила еамо На Мађе- 
донију, веђ и на остале сусједне 
турске покрајине. У том питању 
ми смо највише заинтересовани 
по нашем гоеграфском положају, 
који ђе без сумње много упливи- 
сати на држање других велесила, 
„Фремденблат11 завршује најенер- 
гичније опровргавајуђи вијести, као 
да је Аустро-Угарска намјерна по- 
средовати у Мађедонији и да је 
између Турске и Аустро-Угарске 
склопљен споразум, жигошеђите ви- 
јести као лажне измишљотине, ко- 
јима се жели изазвати неповјерење.

Цариград, 19. јула. Селамлик је 
прошао у потпуној слободи. При- 
суствовало је око 40.000 особа. 
Султан је стојао у колима и био 
је одушевљенопоздрављен. Послије 
селамлика примио је у колективној 
аудјенцији дипломатски кор.

Цариград, 19. јула. „Икдам“ 
Јавља, да је министар финансија 
Зија-паша дао оставку. Турски ли- 
стови доносе, да је амнестија за 
просте злочинце проширена на ци- 
јелу царевину. Затвореници у ис- 
тражном затвору у Стамболу по- 
бјегли су јуче. Зеки-паша, запо- 
вједник IV. корпуса, свргнут је, а 
Хашим-паша, министар прссвјете. 
дио је оставку. Пошто министар 
просвјете мора да влада погпуним 
источним образовањем, Хашим-бег, 
правни савјетник на Порти, наиме- 
нован је за министра просвјете. 
Зивер-бег, валија у Дренопољу, 
наименован је министром полиције. 
Ко.митет Старо-Турака и друге гру- 
пе почињу да се конституишу. Јер- 
мени почињу развијати велику ак- 
цију за поновни избор бившег па- 
тријарха Измирлијана на мјестб 
патријарха Орманијана, који јејучео

/??



због личног сукоба са савјетом дао 
оставку.

Цариград, 19. јула. Стање се у 
пријестоници почело стишавати. 
Листови јављају да је тајна поли- 
ција укинута.

Атина, 14. јула. Краљ Ђорђе 
отпутовао је у Екслебен. Сва је при- 
лика, да ће се у Ракониђи састати 
са краљем Виктором Емануелом.

Ревељ, 15. јула. Око 3 сата по 
подне допловила је овамо фран- 
цуска ескадра са предсједником 
републике Фалијером. При долас- 
ку ескадре измијењена је топов- 
ска паљба. Чим је ескадра стигла, 
министар руске морнарице Диков 
пошао је на француски брод, да 
у име Цара поздрави предсједника 
Фалијера. Иза тога је предсједник 
са свитом и министром Диковим 
пошао на руски брод „Штандарт“, 
гдје је Цар срдачно поздравио Фа- 
лијера. Посјета предсједникова тра- 
јала је 10 минута. Мало за тим 
пошао је Цар са министрима и са 
свитом на француски брод и за- 
држао се са предсједником читав 
сат, а дотле су на истом броду 
конферисали министри Извољски 
и Пишон.

Ревељ, 16 јула. На свечаном 
обједу Цар и Фалијер измијенили 
су зцравице, у којима су истакли 
да ђе савез француско-руски, који 
је услов европске равнотеже, по- 
стојати и даље. Цар и Фалијер 
нагласили су чврсту вољу обију 
земаља, да ће радити око утврђе- 
ња свјетскога мира.

Беч, 17. јула. Краљ Едуард доћи 
ће у Ишл 12 августа (по нов. кал.) 
и задржаће се ту један дан. У ње- 
говој пратњи биће министар Хар- 
динг, а састанку присуствоваће ми- 
нистар Ерентал и посланици Менс- 
дорф и Гошен.

Петроград, 17. јула. „Вјесник“ 
доноси комунике, у којем се каже, 
да је посјета предсједника Фалије- 
ра дала прилике поглаварима дви- 
ју држава, да поново утврде ин- 
тимне везе, које уједињују двије 
савезничке земље. У састанцима 
између цара и предсједника, као 
и у конференцијама њихових ми-

нистара спољних послова постиг- 
нуто је потпуно сагласје о свим 
политичким међународним питањи- 
ма и увјерење, да ће се радити на 
утврђењу општег мира, као штоје 
то већ речено и у здравицама ца- 
ра и предсједника.

Ревељ, 18. јула. Француска ес- 
кадра отпутовала је око поноћи, а 
царски јахт „Штандарт“ јутрос.

Париз, 19. јула. Министарство 
унутрашњих дјела саопштава, да 
су у Вилнев-у, гдје је био сукоб 
између грађанства и војске, два 
грађанина убијена а 15рањено, од 
којих је један ранама подлегао, а 
министарство војно јавља, да је 
истом приликом рањено 69 офи- 
цира и војника.

ОБЈАВА
Главна Дирекција Швајцарских 

Пошта, својом окружницом бр. 
83965 од 23. јула о. г., извјештава 
ово Одјељење, да је влада острова 
Каиман, почевши од 1. јула о. г., 
пристала на размјену иисама и 
кутија са означеном вриједношћу.

Г1.Т. Број 4845. Из Поштанско- 
Телеграфског Одјељења Министар- 
ства Унутрашњих Дјела, 16. јула 
1908, Цетиње. 1,1

ОБЈАВА
Дана 20. августа т. г. држаће се 

у канцеларији потписате Управе 
лицитација за набавку четири сто- 
тине (400) кубних метара дрва за 
огрјев Централног Казненог Завода 
у Подгорици у течају 1908. и 1909. 
године.

С тога се позивају сви они, који 
би хтјели лицитирати, да дођу ре- 
ченог дана у 8 сати из јутра, када 
ће почети лицитација, и да собом 
донесу кауцију од 500 круна у го- 
тову новцу или сигурној залози.

До дана, као и на сами дан ли- 
цитације, сваки, који жели лицити- 
рати, може добити потребна обја- 
шњења, нарочито о уговору, који 
ће се склонити са ионудиоцем нај- 
повољније цијене.

Број 264. Из канцеларије Управе 
Централног Казненог Завода, 12. 
јула 1908. год. Подгорица. 1,3

ОБЈАВА
На дан 20. јула ове год. Одје- 

љење за наплату државних дугова 
Књ. Министарства Финансија и 1 ра- 
ђевина, држати ће у 9 сати из 
јутра поновну јавну лицитацију о 
издавању под кирију државне куће, 
која се налази у Катунској улици 
број 142, а дотична Цетињској ца- 
ринарници. Кућа се, као што је 
казато и у објави штампаној у 40-ом 
броју „Гласа Црногорца“ од 1. јула 
ове год. састоји из 6 врло про- 
страних одјељења и једног пор- 
тика. Осим ових, кући припада 
и једна веома пространа кужина, 
која се с кућом везује, а при том 
и право послуж;а једне такође врло 
•простране авлије, која је са свију 
сграна обграђена високим клачним 
зидом. При истој авлији, с извање 
стране постоји и вода обзовица, 
а до те и врата за улазак у ав- 
лију. Једном ријечју кућа је врло 
комодна и удесна било за радњу 
било за фамилију, а биће слободна 
на 1. октобра ове год. Ко би ре- 
чену кућу желио узети под кирију, 
нека се на горе означени дан при-

ПРВА НИКШИЋСКА ШТВДИОНИЦА У НИКШИЋУ
СТАЊЕ НА ДАН 30. ЈУНА 1908. ГОДИНЕ.

АКТИВА
Акционари П кола
Благајна .
Страна монета_______ _
Мјениие реалног кредита 
Дужници: по текућ. рач.

„ по приррем. рач
54.774
31.942

54
56

21.919
6.933

432
1.056,995

86.717

47
26
20

10

ПАСИВА
Главница I коло .

„ II коло ..
Резервни фондови 1 коло 

„ „ II коло
Улози на штедњу 
Повериоци: по тек. рачуну

200.000 — 
100.000 — 300.000-ј

32.324 23 
333.313 54

29.346 24 
2.977 99

180.539 22
Вриједности резерв. фонда 19.013 25 „ по приврем. „ 3.436 80 183.97602
Намјештај и г.рибор 3.186 31 Неподјељена добит акц. II к. 10.164 84
Наплате 1.184 48 НеисллаЋсна дивиденда 3.188 52
Оставс: за гаранц. мјен. Уписнина II кола 1.099—;

кредита_____ ___ 33.901 — Реесконпт 260.670-
Оставе: за гаранц. текућ. Трате ____________ 4.369*—ј

' рачуна .... ........... 139.063 54 172.964 54 Мјенице у депоу 66.275 —
Депоноване: мјенице 66.275 — Акцепти у депоу 60.000

„ акцепти 60.000 126.275 _ 1 Позериоци наплата 1.434 48
Остављачи остава за га-

ранције мјен. кредита 33.901 —
РАСХОДИ Остављачи остава за га-

ранције текућ. рачуна 139.063 54 172.964 54
Камата: улога _________ 796 63 - ■ ---- —

„ реесконпта _. 8.257 91 ПРИХОДИ
„ текућеграчуна. .. 3.152 85 Камата: мјеница 64.123 02

Разне накнаде ___ 172 21 „ текућ. рачуна .. 3-905 67
Провизија текућег рачуна 207 92 Прозизија: мјеница 16.476:71
Трошкови: платеинаграде 7.099'27 „ тек. рачуна 973 46

„ станарина . 441 65 „ банкарска. 674 87
„ добротв. цељи 700 — Разне накнаде 3.623 91

поштарина 555 75 Курс разлика 166 29
„ разн.трошкови 3.172 98 24.557 17 Разни приход 454 68 90.39861

П. н. Бр. СОЗ, 1,1 Круна ! 1.520,177 78 Круна ј 11.520,177 78

јави потписатој канцеларији, ког 
ће се дана уступити понудиоцу 
највише цијене, разумије се, ако 
ова буде повољна за државу.

Лицитанти треба, на дан лици- 
тације, да поднесу кауцију, било 
у готову новцу, било у картама од 
вредности, од 300 круна, која ће 
служити Одјељењу као гаранцијз, 
односно наплате кирије.

К броју 104. Из Канцеларије Од- 
јељ. за напл. држ. дугова, 11. јула 
1908. Цетиње.2,2

СТЈЕЧАЈ
Управа Варошке Општине Данилов- 

Града, потребује једног ваљаног Секре- 
тара.

Кандидат мора бити човјек поштеног 
владања и који подпуно ужива грађан- 
ска права, при том да је оспособљен 
науком или практиком одмах заузети сво- 
ју дужност. Годишн.а плата је оваквом 
круна 1000.—

Кандидације се иодносе потписаној уп- 
рави с'прилогом иотребних докумената 
и примају се до закључно 31. ов. мјесеца 
Број 383—109—1908.
Данилов-Град 15. јула 1908.

Управа Вар. Општине
Предсједник

Р. 72. Бр. 338. 1,2 Кан. Т. Ђуровиђ.

БИЛАНС ЦРНОГОРСКЕ БАНКЕ НА ЦЕТИЊУ
ИМОВИНА НА ДАН 30. ЈУНА 1908.

Благајна:
у централи
у подгоричкој филијали 
у осталим заступништвима

Мјенице:
есконтоване у централи

„ „ подгоричкој филијали
„ „ заступништвима

иротестиране 
Зајмови на залоге:

у централи .. 
у подгоричкој филијали

Текући рачуни: 
домаћи
у иностранству 

Намјештај и прибор 
Књиге и штампани формулари .
Вриједносги резервног фонда 
Трошкови око оснивања заступништва 
Мјенице за наплату

Разни рачуни:
Залоге по мјеничним зајмовима 

„ „ зајмовима по тек. рачунима
Кауције
Оставе на чувању
Мјенични депо у иностранству ..
Вриједности у комисиону

Расходи:
Камате на улоге на штедњу . 6954 70

„ по 1. текућем рачуну .. 603-64
Трошкови у заступништвима

„ око израде акција 
Плате 
Поштарина 
Трошкови разни ..

24.571 02
4.711 17

25.555 78 54.837 97

205.834
137.802 —
88.788 —

5.820 — 438.244 -

8.560 50
10.186 — 18.746 50!

219.594 79
320.248 32 539.843 11

3.276 87
2.286 13

17.119 72
1.798 11
9.025 10 ‘

392.799
248.115 — :

11.000 —
30.591 78
90.000 — '

694 30 773.200 08 !

7.558 34
1.943 16

362 31
7.327 63

874 37
1 648 83 19 714 64

1.878.092 23

Штампа К. Ц. Држав

Главница:
I кола

II кола
Резервни фонд
Улози на штедњу
Текући рачуни : 

домаћи 
страни

Иривремени рачуни
Пошиљаоци мјеница за наплату

Разни рачуни :
Полагачи залога по мјенич. зајмовима

» „ „ зајмов. на текуће рачуне
„ кауција
„ остава на чување
„ мјеничног депоа

Комитенти

Приходи :
Камата:

на мјенице .. 
на зајмове на залоге 
по текућем рачуну

Провизије:
по мјеницама и залогама 
по чековима и исплат. на страни

Приход у заступништву у Колашину 
Разлика на курсу
Зарада на комисионарским пословима 
Разни приходи

ДУГ

23.112-28
1.08043 
3.836 —

6.567-27
1.69308

200.000
10.610 210.610

17.193 72 !
286.775 07

382 646 18
147.826 09 530.472 27

10.878 27 I
9.025 10

392.799
248.115 —

11.000 —
30.591 78
90.000 —

694 30 773.200 08

28.028 71

8.260 35
1.402 50

968 50
538 93
738 73 39.937 72 ;

1.878092 23


